
Protokół nr XXXVI/2017 
z XXXVI Sesji VII kadencji Rady Gminy Pruszcz Gdański, 

która odbyła się dnia 29 listopada 2017 r. 
 
W XXXVI Sesji Rady Gminy Pruszcz Gdański uczestniczyli: Wójt Gminy- Magdalena 
Kołodziejczak, Z-ca Wójta – Daniel Kulkowski, Skarbnik Gminy – Mirosława Lica,  
Radca Prawny – Robert Dargiewicz. 
 

I. SPRAWY REGULAMINOWE 

 
1. Otwarcie Sesji. 
Otwarcia XXXVI Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Rady Marek Kowalski. 
 
2. Stwierdzenie Quorum. 
Przewodniczący obrad sprawdził listę obecności radnych stwierdzając quorum; 
ustawowy skład Rady Gminy Pruszcz Gdański wynosi 21 radnych. Listę obecności 
podpisało  20 radnych. 
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
 
3. Przyjęcie porządku obrad. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski -  Czy ktoś z Państwa radnych ma 
uwagi do porządku obrad dzisiejszej sesji? 

Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Proszę o wprowadzenie projektów uchwał: w 
sprawie wzniesienia pomnika w formie obelisku z tablicą memoratywną w Juszkowie i 
Straszynie. Wprowadzamy je dopiero teraz, ponieważ kilka dni temu, już po wysłaniu 
porządku obrad, dostaliśmy uzgodnienie z IPN-u z Warszawy. Wczoraj mailem 
przysłano nam jeszcze dodatkowy zapis treści. 

 Proszę również o wprowadzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały 
budżetowej. Wczoraj udało nam się uzyskać dodatkowe środki na dojazdy do pól. 
Kwota niewielka, bo 25 tyś. zł z  Urzędu Marszałkowskiego, ale szkoda by było z niej 
nie skorzystać. 

Proszę o zdjęcie z porządku obrad projektu uchwały w sprawie przystąpienia 
do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla północnej 
części wsi Cieplewo.   

Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski -  Kto z Państwa jest za 
wprowadzeniem trzech projektów uchwał do porządku obrad oraz zdjęcie jednego 
projektu uchwały? 

 

W wyniku głosowania ( w głosowaniu wzięło udział 20 radnych) za 
wprowadzeniem do porządku obrad projektów uchwał w sprawie: 

1. wzniesienia pomnika w formie obelisku z tablicą memoratywną 
(Juszkowo), 

2. wzniesienia pomnika w formie obelisku z tablicą memoratywną (Straszyn), 

3. zmiany uchwały budżetowej, 



oraz zdjęciem z porządku obrad projektu uchwały w sprawie: 

1. przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla północnej części wsi Cieplewo.   

głosowało 20 osób. 

 
4. Przyjęcie protokołu z  XXXV Sesji Rady Gminy. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski- Kto z Państwa radnych ma uwagi 
do protokołu z XXXV sesji Rady Gminy? Nie widzę zgłoszeń, wobec tego uważam, że 
protokół z XXXV Sesji został przyjęty bez uwag. 
 
II. Wręczenie nagród za wysokie osiągnięcia sportowe. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak oraz Pan Przewodniczący Rady Gminy 
Marek Kowalski wręczyli nagrodę za wysokie osiągnięcia sportowe w 
dyscyplinie: kolarstwo Pani X.   
 
III. Sprawozdanie Wójta o pracach w okresie międzysesyjnym. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Ostatni miesiąc między sesjami to wyścig z 
czasem jeśli chodzi o wykonywanie inwestycji gminnych. Jak wiecie mamy ogromny 
problem, z wykonawcami, cenami, ze słownością wykonawców. Dzisiaj dla 
zamawiających jest nie najlepsza sytuacja. Rosną w szybkim tempie ceny i brakuje 
wykonawców lub podwykonawców. 
 W minionym miesiącu mieliśmy cykliczne spotkanie z wójtami z powiatu 
gdańskiego. Na spotkaniach rozmawiamy na tematy, które nas wspólnie dotyczą. 
Ostatnie spotkanie dotyczyło między innymi prawa wodnego, które na dzisiaj niesie 
najwięcej niewiadomych i wyzwań przed nami. 
 W październiku odbyło się spotkanie w Jagatowie, które było manifestacją 
sprzeciwu, jeśli chodzi o budowę kurzej farmy. Na spotkaniu z wójtami rozmawiałam z 
wójtem Trąbek Wielkich Błażejem Konkolem, który wyjaśnił, że inwestor złożył skargę 
na pana wójta o celowe spowalnianie procedury i zwlekania z wydaniem decyzji 
środowiskowej. SKO nie podzieliło stanowiska skarżącego. Skarga została odrzucona. 
Wszystko wskazuje na to, że wójt Trąbek Wielkich niedługo wyda decyzję. Nie 
powiedział jeszcze jaka ona będzie, ale stwierdził, że jest wiele poważnych braków w 
raporcie, nie ma uzupełnień, więc możemy się domyślać i miejmy taką nadzieję, że ta 
decyzja dla inwestora nie będzie pomyślna.         
 Spotkałam się z prezesem naszej spółki panem Palusińskim. Rozmawialiśmy na 
temat obecnych i przyszłorocznych inwestycji. Wstępnie omawialiśmy wynik finansowy 
spółki na rok 2017. O wszystkich tych sprawach bardzo szczegółowo na styczniowym 
spotkaniu z państwem pan prezes poinformuje państwa. Spółka po raz kolejny uzyska 
wynik dodatnio co świadczy, że gospodarka finansowa oraz racjonalizacja wydatków 
jest bardzo konsekwentnie przestrzegana. 
Od pewnego czasu spotykamy się z firmą Remondis. Informowaliśmy o tym wcześniej. 
Jest to firma, która obsługuje u nas wywóz nieczystości. Negocjujemy, a właściwie 
finalizujemy sprawę podpisania aneksu dotyczącego kwoty należnej za wywóz 
odpadów zielonych. Informowałam już wcześniej, że stawka na wysypisku Szadółki 
wzrosła wielokrotnie. Nie chcielibyśmy absolutnie dopuścić do tego, że rozstalibyśmy 
się z firmą, bo wiecie państwo co się dzieje na rynku. Z ogromną satysfakcją mogę 
stwierdzić, że w zasadzie nie mamy prawie żadnych problemów związanych z 
wywozem nieczystości. Zdarzają się pojedyncze sygnały o pewnych 
niedogodnościach, jednak punkt selektywnej zbiórki odpadów działa bez zarzutów, 



jesteśmy stawiani za wzór, jeśli chodzi o rozwiązanie PSZOKu i jego funkcjonowania. 
Mamy już zamontowaną wagę. O tej inwestycji też wcześniej informowaliśmy. Nie 
trafiają do nas sygnały od mieszkańców, że coś działa nie tak. Mam też nadzieję, że 
takich sygnałów też państwo nie macie, ponieważ nie przekazujecie nam zastrzeżeń. 
 Było spotkanie u marszałka Struka. Pan marszałek zapoznał się z koncepcją 
przebudowy węzła Kowale - odcinek Kowale - Straszyn. Rozmawialiśmy o tym, że sam 
węzeł to będzie koszt ok.100 mln zł. Trwają nadal rozmowy z Generalną Dyrekcją Dróg 
Krajowych i Autostrad, żeby część tej inwestycji np. węzeł generalna dyrekcja wzięła 
na siebie. 
 Jesteśmy po wyborach nowej Młodzieżowej Rady Gminy Pruszcz Gdański. Odbyło 
się szkolenie tych młodych osób i wybory przewodniczącego Młodzieżowej Rady. Z 
dużą satysfakcją muszę powiedzieć, że młodzież coraz bardziej interesuje się 
samorządem, jest coraz bardziej aktywna. Celowo zrobiliśmy tym razem szkolenie, 
zanim rada zacznie funkcjonować, żeby przybliżyć tematykę. 
 Jesteśmy w stałym kontakcie z dwiema firmami, które wykonują remont dróg 
wojewódzkich na terenie naszej gminy: z firmą Skanska- droga 222, oraz firmą Strabag 
– droga 226. Zarówno na jednej, jak i drugiej inwestycji już się zaczęło dziać sporo 
rzeczy. Na drodze 226 kończony jest remont drogi     Wiślina – Lędowo, która będzie 
stanowiła objazd dla mieszkańców naszej gminy.  Następuje wymiana płyt jumów na 
ciężkie płyty drogowe. Mam nadzieję, że komfort dla mieszkańców będzie znacznie 
podniesiony. 
 Mieliśmy spotkanie z panem X. Jest to urbanista, który u nas pracuje nad zmianą 
planu zagospodarowania części wyżynnej gminy. Jednym z powodów spotkania jest  
wpisaniem do planu  bardziej restrykcyjnych zapisów, żeby między innymi 
wyeliminować niektóre formy zabudowy, których wcześniej nie byliśmy w stanie  
przewidzieć, a dzisiaj powodują, że mamy sporo przez nie problemów. Plan jest 
złożony w tej chwili w ministerstwie. Jesteśmy po wszystkich uzgodnieniach. Czekamy 
na decyzję ministra. Wykonałam telefon do Warszawy. Rozmawiałam z panią dyrektor 
departamentu gospodarki ziemią i umówiłyśmy się na spotkanie. Wydaję mi się, że 
czasami uzasadnienie takie wprost i omówienie pewnych tematów, pokazanie 
specyfiki gminy może spowodować szybsze podjęcie decyzji, mimo wcześniejszego 
ustalenia terminu został on potem odwołany, czekamy, pani dyrektor zobowiązała się, 
że do 10 grudnia stanowisko ministerstwa będzie znane. Przypomnę, że obejmujemy 
tym planem ponad 6 tyś. hektarów.  Najważniejszą zmianą  jest grunt przy węźle 
autostrady, ponieważ tam zainteresowanie inwestorów jest coraz większe i 
chcielibyśmy 90 hektarów przeznaczyć pod centra logistyczne i inne funkcje 
niezwiązane z rolnictwem. 
 Dnia 11 listopada obchodziliśmy rocznice odzyskania niepodległości. Na terenie 
naszej gminy była Msza Święta w Straszynie, odbył się Turniej Piłki Nożnej, a także 
pierwszy międynarodowy Turniej Szachowy w Przejazdowie, który spotkał się z bardzo 
dużym zainteresowaniem. 
 Dnia 14 listopada zorganizowaliśmy dla Państwa spotkanie: byli przedstawiciele 
Dyrekcji Rozbudowy Miasta Gdańska, którzy przedstawiali zaawansowanie budowy 
szkoły w Kowalach i dalszy harmonogram. Można było zadawać pytania. Mam 
nadzieję, że uzyskaliście państwo pełną informację. Na spotkaniu pokazywaliśmy 
również koncepcję węzła Kowale – Straszyn. 
W dniach 16-17 listopada odbyły się ostatnie konsultacje społeczne dotyczące strategii 
rozwoju gminy. Może w tym roku uda się ją jeszcze przyjąć. Muszę powiedzieć, że 
zainteresowanie było bardzo skromne. Na wcześniejszych konsultacjach byli 
mieszkańcy, były ożywione dyskusje. Na spotkaniach podsumowujących frekwencja 



była minimalna. 
 Brałam udział w posiedzeniu zarządu Stowarzyszenie Żuławy, którego jesteśmy 
członkiem. Posiedzenie było poświęcone zwiększeniu akcentowania żuławskiego 
charakteru naszych gmin. Dużo się mówi o 
Kociewiu, czy o Kaszubach, Żuławy jeszcze nie funkcjonują w świadomości 
mieszkańców, w związku z powyższym zarząd stowarzyszenia ma przedstawić 
propozycję, jeśli chodzi o propagowanie specyfiki oraz atrakcyjności Żuław. 
 Odbyło się cykliczne spotkanie z sołtysami. Spotkaliśmy się z naczelnikiem ruchu 
drogowego Powiatowej  Komendy Policji. Wpływają do nas skargi od mieszkańców o 
zbyt wysoką prędkość, która jest rozwijana na naszych drogach. Prosiliśmy o 
zwiększenie kontroli z wykorzystaniem urządzeń mierzących prędkość. Była u mnie 
grupa mieszkańców ze Straszyna gdzie wskazywano, że duże ciężkie łódki wożące 
szczególnie żwir i sypkie materiały przejeżdżające przez ulice Starogardzką pędzą z 
prędkością nawet do 100 km/h przez wieś. Byłam świadkiem jak taki samochód na 
czerwonym świetle przejeżdżał, podczas gdy dzieci czekały, żeby przejść przez ulicę. 
Mam nadzieję, że działania policji będą zdecydowanie intensywniejsze. 
 Mieliśmy zebranie wiejskie w Straszynie. 
 W najbliższy poniedziałek tj. 4 grudnia mamy o godz. 16:00 zakończenie zajęć w 
Akademii Seniora. Jeśli ktoś z Państwa miałby ochotę uczestniczyć w tym wydarzeniu 
to serdecznie zapraszamy. Osiemdziesiąt osób raz w miesiącu przyjeżdżało i słuchało 
niezwykle ciekawych wykładów. Myślę, że będzie to też okazja do wysłuchania  
ewentualnie  kolejnych sugestii. Cała akcja została przeprowadzona dzięki 
pozyskanym sponsorom. 
 Kończymy przetargi. W tej chwili kończymy wykonywanie inwestycji w Cieplewe 
polegającej na czyszczeniu i odbudowie rowów i przepustów, które pozwolą na 
zakończenie budowy dróg. Mamy podpisaną umowę na porządkowanie terenu przy 
dawnym cmentarzu ewangelickim w Bogatce. Kończymy budowę drogi kolejnej w 
Wiślince. Kończymy wykonywanie zawrotki w Straszynie. Kończymy remont świetlicy 
w Żuławie, a także jesteśmy w trakcie analizy ofert na ulicę Rataja w Rusocinie. 
Chcemy wyłonić wykonawcę do końca roku, żebyśmy mogli podpisać umowę i żeby 
mogła ta inwestycja ruszyć z początkiem roku. 
Złożyliśmy wniosek na tzw. schetynówkę czyli drogę budowaną w ramach lokalnego 
programu budowy dróg lokalnych. Nasz wniosek na 69 miejsc ,został oceniony na 16 
miejscu. Dotyczy on budowy układu drogowego w Borkowie: Kasztanowa – Akacjowa. 
Złożyliśmy odwołanie od oceny, ponieważ po analizie wydaje nam się, że zostaliśmy 
o 2 punkty za nisko ocenieni. Można się zapoznać z tą oceną. Na sześciu oceniających 
od pięciu osób dostaliśmy 2 punkty za kontynuację. Jeden z oceniających dał nam 0 
punktów i od tego się odwołaliśmy. Czekamy na ocenę. Będziemy Państwa informowali 
na bieżąco co się będzie z tym tematem działo. 
 Od dwóch miesięcy pracujemy nad projektem budżetu na przyszły rok. Państwo 
już go macie. Jest to efekt pracy większości naszych pracowników, za co bardzo 
dziękuję. Był on wielokrotnie przerabiany, analizowany, uzupełniany i projekt finalny do 
oceny państwo otrzymaliście. 
 Pojawi się u nas na stronie internetowej i facebooku gminnym informacja o 
wzrastającej fali włamań na terenie naszej gminy i nie tylko. Jest to okres 
przedświąteczny. Włamania polegają na tym, że przychodzi człowiek, podważa łomem 
okno, wchodzi do środka i standardowo dwa pomieszczenia są prześwietlane tj. 
sypialnia, bo są tam najczęściej różne kosztowności i pieniądze i łazienka, bo okazuje 
się, że nieproszeni goście zainteresowani są drogimi kosmetykami. Prosilibyśmy, 
żebyście Państwo przekazywali tą informację dalej, bo tych włamań w ostatnim czasie 



było w Straszynie i w Pruszczu Gdańskim dość dużo. W Rotmance również się 
pojawiły. Domy są obserwowane przez dwa,  trzy dni. Złodziej wie jaki jest porządek 
dnia domowników i korzystając z nieobecności wchodzi do domu. 
 Chciałabym, żeby kilka słów jeśli chodzi o sprawy techniczne powiedział Pan Wójt, 
a jedną z najważniejszych rzeczy jest sprawa odśnieżania. Przetarg już 
rozstrzygnęliśmy. 
Pan Zastępca Wójta Daniel Kulkowski – Jesteśmy w trakcie wycinki drzew. Głównie 
są to drzewa, które kolidują z przyszłymi inwestycjami. Planujemy wyciąć w okresie 
zimowym drzewa tak, żeby przed okresem lęgowym ptaków w przyszłym roku było to 
przygotowane. Zależy nam na sprawnym rozpoczęciu wiosną inwestycji. Do końca 
tego roku chcemy zrealizować jeszcze wycinkę ograniczających, uszkodzonych 
krzewów, drzew. Zleciliśmy wykonawcy w 10 lokalizacjach wycinki właśnie takich 
krzaków przy drogach, które ograniczają przejazd. Do końca roku na pewno to 
zrealizujemy, bo umowa została już podpisana. 
Jeśli chodzi o zimowe utrzymanie dróg mam na myśli trzy główne zadania gminy: 

1. zimowe utrzymanie dróg, 
2. zimowe utrzymanie chodników, ciągów pieszo-rowerowych i parkingów,           
3. zimowe utrzymanie  przystanków autobusowych. 

Zimowe utrzymanie dróg – środki na odśnieżanie są zabezpieczone. Jesteśmy po 
przetargu. Podzieliliśmy, jeśli chodzi o drogi gminę na 11 rejonów. Przetarg został tak 
skonstruowany, żeby jeden wykonawca mógł złożyć ofertę na maksymalnie trzy rejony. 
W efekcie przetargu mamy 6 wykonawców. Odbyliśmy spotkanie z sołtysami 22 
listopada, gdzie omówiliśmy zasady współpracy wykonawców z sołtysami, 
urzędnikami. Padło wiele pytań, wyjaśniliśmy parę kwestii. Organizacyjne spotkanie 
za nami. Zaznaczę, że cały koszt zimowego utrzymania to jest ok.900 tyś złotych. 
Rozdaliśmy państwu radnym takie karteczki, na których są konkretne rejony z 
miejscowościami, z danymi wykonawców. Państwo sołtysi też takie wykazy dostali. 
Myślę, że jest to cenna informacja dla państwa. Na karteczkach są też dane 
kontaktowe do pozostałych zarządców dróg, bo my odśnieżamy tylko drogi gminne, 
natomiast drogi powiatowe, wojewódzkie czy krajowe to nie jest to już w naszej gestii. 
Są tam kontakty do osób odpowiedzialnych za drogi wyższej klasy. Na karteczce są 
kontakty do pracowników merytorycznych urzędu gminy, którzy obsługują trzy zadania, 
o których wspomniałem na początku, za które są odpowiedzialni. Chciałbym 
powiedzieć parę słów na temat zasad wydawania poleceń jak to będzie się odbywało 
kiedy zacznie sypać. Zasada jest taka- jest to utrwalone w umowie: pracownik 
merytoryczny gminy wysyła sms’a do wykonawcy z poleceniem, wykonawca ma 10 
min na potwierdzenie przyjęcia polecenia i powinien zrobić to też w formie sms’a o 
wskazanej w umowie treści czyli „potwierdzam przyjęcie polecenia”. Jeżeli w ciągu 10 
min nie dostaniemy potwierdzenia od wykonawcy, wysyłamy kolejnego sms’a na drugi 
numer telefonu, też wskazany w umowie.  Jeżeli jest cisza uważa się polecenie za 
doręczone, wykonawca jest zobowiązany. Startuje w chwili kiedy my mu wskazujemy, 
albo ma maksymalnie godzinę na rozpoczęcie odśnieżania. Po zakończeniu 
wykonawca zgłasza niezwłocznie nam zakończenie, wówczas my oceniamy 
prawidłowość wykonania usługi. Wykonawca ma trzy dni na zebranie podpisów od 
państwa sołtysów lub w przypadku nieobecności czy trudności pracownik 
merytoryczny urzędu gminy też wykonawcy może to potwierdzić. Myślę, że warte jest 
wskazanie tego, że płacimy za faktycznie przejechane km, za usługę, a nie gotowość 
wykonawców . 
 Zimowe utrzymanie chodników – wszystkie chodniki na terenie gminy obsługuje 
jedna firma – Bromix. Jest to ok. 33 tyś. m². Kosztuje nas to ok. 135 tyś zł. Na kartce 



,którą państwo dostaliście jest również wskazany pracownik merytoryczny. Jesteśmy 
też gotowi jeśli chodzi o chodniki. 
Przystanki – jest też jedna firma, która obsługuje. Jest umowa. Jesteśmy gotowi na 
odśnieżanie przystanków. Poza tymi trzema kategoriami jesteśmy w posiadaniu 
gminnego traktora. Sprzęt jest przygotowany, pracownicy są w gotowości, jest 
mieszanka piaskowo-solna, skrzynie z piaskiem są uzupełnione. Nie chcielibyśmy, 
żeby mocno sypało, ale w razie gdy ,zacznie to  jesteśmy zdecydowanie do tego 
przygotowani. Proszę też, gdyby były jakieś nieprawidłowości co do odśnieżania o 
sygnały. Proszę aby nie przekazywał każdy z nas bezpośrednio wykonawcy poleceń, 
tylko proszę o uwagi do nas, do pracowników merytorycznych, do sekretariatu, do mnie 
czy pani wójt. Wówczas my będziemy wydawali polecenia wykonawcom, żeby nie 
doszło do sytuacji, że wszyscy mieszkańcy zaczynają dzwonić do wykonawcy i oni 
zostaną sparaliżowani, głównie odbieraniem telefonu, zamiast odśnieżać.  Są to w 
większości firmy nie duże, gdzie często sam właściciel pracuje u siebie jeżdżąc i 
odśnieżając. 
Na tą chwilę czujemy się w miarę bezpiecznie, jeśli chodzi o ten temat. Czekamy na 
ewentualne opady. 
 
IV. Interpelacje i zapytania radnych. 
Pani Weronika Chmielowiec – W związku z tym, że niedługo otwieramy szkołę w 
Kowalach zgłaszałam już pewien problem. On teraz jest jeszcze bardziej aktualny. Na 
granicy naszych gmin, na początku ulicy Stylowej, na wysokości szeregowców, za 
którymi wjeżdża się na osiedle, jest tam taki fragment chodnika i drogi. Chodnik 
odśnieża Gdańsk. Kiedyś ustalaliśmy, że na pewno to do nas nie należy. Problem 
polega na ty, że jak będzie tam szkoła, jeżeli dzieci np. z ulicy  Żeglarskiej czy Stylowej 
będą szły do szkoły, to będą szły właśnie tamtędy. Brakuje tam dosłownie 4 – 5 lamp. 
Jest tam ciemno jak w grobie. Ludzie tam wracają z przestanku i jest dość 
niebezpiecznie. Jest to miejsce, gdzie brakuje lamp między Gdańskiem, a naszym 
osiedlem. Problem polega też na tym, że chodnik jest tylko po lewej stronie, po prawej 
go nie ma. Kończy się on na granicy Borkowa z Gdańskiem. Chodnik istniejący jest 
notorycznie zalewany przez wodę z działki, na której był staw, obecnie  zasypany. 
Woda zalała cały ten chodnik. Jak przyjdzie mróz to ludzie chodzą jezdnią, bo  nie są 
w stanie iść tym chodnikiem.  Jest tam lodowisko. Dobrze byłoby do otwarcia szkoły 
jakoś dojść do porozumienia z Gdańskiem czy Kolbudami, żeby doświetlić ten odcinek 
i zrobić coś z tym chodnikiem, żeby ta droga do szkoły była bezpieczna. Ustalaliśmy 
to, że nie jest to nasz teren, ale może moglibyśmy coś zrobić dopóki nie otworzymy 
szkoły. 
Pani Krystyna Białek  – Kiedy będzie powołany nowy przewodniczący Komisji 
Mieszkaniowej zgodnie z regulaminem, do którego  do przestrzegania zobowiązana 
jest pani wójt. 
Pan Adam Myśliński – Jakiś czas temu zgłaszałem do Urzędu Gminy problem z 
wodami opadowymi spływającymi z pól na drogę w Będzieszynie. Chciałbym prosić o 
informację, czy jakieś działania w tej sprawie podjęto. 
Druga sprawa to zmiana oznakowania na drogach dojazdowych. Jest to moja prośba 
złożona do Urzędu Gminy. Chciałbym się dowiedzieć czy jakieś działania zostały 
podjęte? 
Trzecia rzecz – mamy problem z wjazdem do szkoły w  Wojanowie. Tworzy się wielka 
kałuża na wjeździe po opadach deszczu, obejmująca cały wjazd i część parkingu. 
Bardzo bym prosił o działanie w tej sprawie. 
         



V. Sprawy sołeckie. 
1. Zapytania i wnioski Stowarzyszenia Sołtysów Gminy Pruszcz Gdański. 

Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski- W imieniu pana prezesa 
Stowarzyszenia Sołtysów i Stowarzyszenia Sołtysów Gminy Pruszcz Gdański 
proszono mnie, aby przekazać zaproszenie na spotkanie wigilijno – opłatkowe 
sołtysów naszej gminy na dzień 15 grudnia na godzinę 18:00 do świetlicy wiejskiej w 
Mokrym Dworze.     

2. Zapytania i wnioski sołeckie. 
Pan Jerzy Feliksiak – Mam w Starszynie problem z przystankami. Na ulicy 
Dworcowej, na początku przystanek autobusowy jest rozebrany ze szkła całkowicie.  
Jest tylko konstrukcja. Drugi przystanek na ulicy Poprzecznej i Spacerowej, jacyś 
młodzi ludzie dewastują ten przystanek na okrągło. Jak poprawię blachę, to za chwile 
jest znów oderwana. Apelowałbym, żebyśmy kiedyś pomyśleli o monitoringach we wsi, 
bo to się nie da tak żyć, jak co chwile nam ktoś dewastuje. Jest to ogromny problem. 
Pan Bogdan Laskowski – Proszę nadal o pomoc w sprawie tego złomowca. Proszę 
o to, żeby to pilotować. On dostał nakaz usunięcia śmieci, rzeczywiście usuwa, a 
dokładniej pali to. Działa głównie w weekendy, wtedy najprościej, nie ma żadnych 
służb. Odpala swój sprzęt. Słychać go wszędzie. Jak karzą mu usuwać to on to robi, 
ale wiadomo w jaki sposób. Proszę wyczulić straż gminną. Kontrola była, czy on tak 
głęboko wszystko zakopał, trudno mi powiedzieć. 
Pan Jerzy Feilksiak – Mam prośbę, żeby ktoś zainteresował się łabędziem, który 
między Rotmanką, a Pruszczem brodzi w tej kałuży. Nie może sobie poradzić, bo jest 
młody, nie ma możliwości odfrunięcia. Wczoraj próbowałem go wyłowić, ale się nie da. 
Trzeba mieć jakieś buty gumowe. Dzwoniłem, wczoraj do gminy, ale nikt się nie 
zainteresował. Liczę, że może ktoś ze straży przewiezie go do Juszkowa. 
Pan Janusz Sampolski – Chciałem poprosić o spotkanie z Panią Wójt, Panem 
Wójtem, z Radą Sołecką miejscowości Przejazdowo. Chcieliśmy tam omówić tematy 
między innymi dotyczące ostatniej decyzji Samorządowego Kolegium Odwoławczego. 
Temat dotyczy znacznej części naszej miejscowości. Jest to temat znacznej części 
naszej miejscowości. Jest to temat dosyć złożony, w związku z tym, nie chciałbym 
dzisiaj o tym mówić. Takie spotkanie jest bardzo potrzebne. Najlepiej gdyby obecny był 
też pracownik z ochrony środowiska i straży gminnej. Jesteśmy otwarci na termin. 
Może być to za dwa tygodnie, za tydzień. Bardzo mi zależy na takim spotkaniu. 
              
VI. Rozpatrzenie projektów uchwał w sprawie: 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski- Chciałem poinformować radę, że 
zgodnie z wcześniejszą zapowiedzią  na ubiegłej sesji będziemy w nowej formule 
omawiać projekty uchwał tj. po odczytaniu tytułu uchwały, będzie ona wyświetlona na 
rzutniku, następnie będzie przedstawiona opinia komisji, dyskusja i przejdziemy do 
głosowania.    
1.określenia wysokości stawek podatku od środków transportowych 
Projekt uchwały został wyświetlony na rzutniku. 
Komisja Działalności Gospodarczej, Rozwoju Gminy i Budżetu opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 

Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Skarbnik Gminy Mirosława Lica – Mam małą uwagę odnośnie tabelki dołączonej do 
projektu, gdzie są wykazane skutki przyjęci tych stawek. Koleżanka ,która to 
przygotowywała popełniła błąd pisemny w kwocie na końcu tzn. skutki wpisane na 
końcu i wpisane są, że wynoszą 1.322.906,1, a powinno być 2.322.906,1. Zostało to 
powiedziane na komisji, ale chciałam to przypomnieć, żeby było wszystko jasne. 



W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 20 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 20 osób, Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXXVI/111/2017 z 
dnia 29 listopada 2017 r. w sprawie określenia wysokości stawek podatku od 
środków transportowych; 
 
2. zmiany uchwały Nr XIV/102/2015 Rady Gminy Pruszcz Gdański z dnia 27 
listopada 2015 r. w sprawie określenia wzorów formularza w sprawie: podatku 
od nieruchomości, podatku rolnego, podatku leśnego; określenia wzorów 
formularzy deklaracji na: podatek od nieruchomości, podatek rolny, podatek 
leśny; określenia wzorów formularzy załączników: dane o nieruchomościach, 
dane o nieruchomościach rolnych, dane o nieruchomościach leśnych oraz 
określenie wzorów formularzy załączników dane o zwolnieniach podatkowych 
w: podatku od nieruchomości, podatku rolnym, podatku leśnym 
Projekt uchwały został wyświetlony na rzutniku. 
Komisja Działalności Gospodarczej, Rozwoju Gminy i Budżetu opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 

Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Nie zgłoszono. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 20 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 20 osób, Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXXVI/112/2017 z 
dnia 29 listopada 2017 r. w sprawie zmiany uchwały Nr XIV/102/2015 Rady Gminy 
Pruszcz Gdański z dnia 27 listopada 2015 r. w sprawie określenia wzorów 
formularza w sprawie: podatku od nieruchomości, podatku rolnego, podatku 
leśnego; określenia wzorów formularzy deklaracji na: podatek od 
nieruchomości, podatek rolny, podatek leśny; określenia wzorów formularzy 
załączników: dane o nieruchomościach, dane o nieruchomościach rolnych, 
dane o nieruchomościach leśnych oraz określenie wzorów formularzy 
załączników dane o zwolnieniach podatkowych w: podatku od nieruchomości, 
podatku rolnym, podatku leśnym; 
 
3. wyrażenia zgody na nabycie przez Gminę Pruszcz Gdański własności 
nieruchomości gruntowych położonych na terenie osiedla Zakątek Juszkowo w 
msc. Juszkowo 
Projekt uchwały został wyświetlony na rzutniku. 
Komisja Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Gospodarki Komunalnej opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Pani Weronika Chmielowiec – Mamy w uzasadnieniu takie zdanie: pozostawienie 
dróg wewnętrznych we władaniu prywatnym może narażać mieszkańców osiedla na 
niedogodności i utrudnienia związane z komunikacją. Chciałabym się dowiedzieć jakie 
to są niedogodności i utrudnienia związane z komunikacją? Byliśmy na tym osiedlu, 
wjechaliśmy, wyjechaliśmy. Chciałabym, żeby mi to ktoś wyjaśnił. Jest o takie samo 
osiedle, na którym ja mieszkam czy osiedle Hanzy w Borkowie. Właściwie my jesteśmy 
w gorszej sytuacji, bo nie mamy żadnych dróg gminnych w obrębie Nowy Horyzont. 
Proszę o wyjaśnienie. 
Pan Łukasz Franiak – Może dodam, że droga jest teraz we własności dewelopera. 
On wielokrotnie sygnalizował, że ją sprzeda jeśli gmina jej nie przejmie. Czy to zrobi 
nie wiemy. Tak deklaruje, powiedział, że ma na to narzędzia. Nie jesteśmy przewidzieć 
skutków późniejszej tej decyzji. 
Pani Weronika Chmielowiec – Mieszkańcy nie mieli zamiaru kupić tych dróg? Czy 



Państwo macie w aktach notarialnych służebność przejazdu po tych drogach? 

Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Różnica pomiędzy sytuacją, o której mówi 
pani radna, a pan radny jest podstawowa. Tutaj wpłynął wniosek o przejęcie, a z 
osiedla, o którym pani mówi i gdzie pani mieszka taki wniosek o przejęcie nie wpłynął. 
Skoro wpłynął wniosek to wójt jest zobligowany do takiego wniosku się ustosunkować 
i się nim zająć. Była powołana specjalnie komisja, która pracowała nad tym, 
analizowała dokumenty. Dokumenty na wniosek komisji były uzupełniane. Dzisiaj 
finalnym efektem pracy komisji i złożonego wniosku jest przedstawienie państwu 
uchwały. Dzisiaj mówienie, że jedne drogi mamy takie, czy inne jest co najmniej 
niewłaściwe. Uchwała jest efektem złożonego wniosku, co do którego musimy się 
ustosunkować. 
Pani Weronika Chmielowiec – Oczywiście, rozumiem to. Mamy jednak uchwałę o 
przejęciu dróg i są tam zapisane pewne warunku do spełnienia. Uważam, że 
powinniśmy przyjąć jakąś hierarchię, że najpierw przejmujemy drogi, które spełniają 
warunki, a później te drogi, które tych warunków nie spełniają. Oczywiście jest to 
decyzja rady. Mnie przytoczone zdanie bardzo zadziwiło. Żadnych niedogodności, ani 
utrudnień nie widzę. Cały czas chciałabym, żeby mi ktoś do protokołu odpowiedział, 
czy w aktach notarialnych mieszkańcy mają zapewnioną służebność przejazdu. 
 
Pan Robert Dargiewicz – radca prawny oraz p. Łukasz Franiak – radny gminy Pruszcz 
Gdański potwierdzili, że w aktach notarialnych mieszkańców nie było wpisanej 
służebności. 
 
Pan Karol Kardasiński – Mieszkańcy nie starali się o tą służebność tylko od razu 
zgłosili się do gminy o przejęcie? 

Pan Łukasz Franiak- Nie było to od, bo ten proces trwa wiele lat, jak wszyscy dobrze 
wiecie. Generalnie wszyscy mieszkańcy mają problem i liczą na to, że gmina przejmie 
te drogi.   
Pani Krystyna Białek – Mnie się nie chce wierzyć w to, że kilkaset osób kupiło 
mieszkania bez dojazdu do drogi. Co to za notariusz… dla mnie jest to niewyobrażalne, 
że bez dostępu ktoś kupuje mieszkanie. Sam jest nieodpowiedzialny, a potem szuka, 
żeby ktoś za niego naprawił jego błędy. 
Pan Karol Kardasiński – Mówimy o tej nowej uchwale, która została ostatnio przyjęta, 
w której określiliśmy jasno te warunki przejęcia, mam pytanie takie trochę odbiegające: 
ile jest wniosków pani wójt złożonych do tej pory, które warunków tej naszej ostatniej 
uchwały nie spełniają, które już wpłynęły? Jestem ciekawy ile nas jeszcze takich sesji 
czeka, że będziemy większość dróg przejmowali, przez ten szczególny warunek 
wyjątków w tej uchwale. Myślę o osiedlu Modrym w Straszynie czy tam nie jest 
podobny problem? Czy wniosek nie wpłynął parę lat temu. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Uchwałę nowa o zasadach przejmowania 
dróg przyjęliście miesiąc temu, od tego czasu nie wiem czy wpłynął jakiś wniosek, nie 
znam takiego, nie widziałam, do mnie nie dotarł. Proszę nie mylić osiedla Modre. Na 
tym osiedlu są różne własności, są własności prywatne oraz te drogi, które są 
własnością gminy. Przypomnę, że część dróg stała się własnością gminy już wiele lat 
temu, tam daliśmy prawo do dysponowania gruntem na czas budowy infrastruktury i 
dróg. Dzisiaj projektujemy drogi na osiedlu Modrym dlatego, że część dróg stanowi 
naszą własność, natomiast z deweloperem nie mogliśmy dojść do porozumienia i 
rzeczywiście tam 3 lata się spotykaliśmy i do niczego to nie doprowadziło. Drogi, które 
przejęliśmy to są drogi na osiedlu Rotmanka, które zostały przejęte przez gminę  
Pruszcz Gdański kilka lat temu. Na dzisiaj jeszcze z przejętych dróg urządzonych 



mamy  drugi przypadek tak dużego zadania, w którym przejmujemy drogi 
wybudowane. Specyfika drogi, o której mówimy polega na tym, że chodniki pozostają 
we władaniu wspólnot i  wspólnoty muszą je utrzymywać. Muszę powiedzieć, że dla 
gminy jest to o tyle korzystne, że odśnieżenie chodników jest niezwykle kosztowne, a 
to zadanie na siebie akurat przejęły wspólnoty. Za oświetlenie, które jest też na osiedlu, 
również za utrzymanie i eksploatację płacą wspólnoty. Jeżeli państwo podejmiecie 
taką uchwałę to gmina by przejęła urządzone ciągi jezdne. 
Pani Weronika Chmielowiec – Mam pytanie co do odśnieżania ciągów  jezdnych, czy 
jest jakieś rozwiązanie dotyczące śniegu, są tam miejsca postojowe i czy nie będzie 
problemu ze zrzucaniem tego śniegu podczas odśnieżania? Wiem jaki to jest kłopot, 
na każdym osiedlu podobny. Nie ma gdzie tego śniegu zrzucać, ludzie mają miejsca 
postojowe i potem biorą łopatę i ten śnieg wrzucają z powrotem na jezdnię.    
Pan Łukasz Franiak – Każda ze wspólnot zdecydowała się na to, że zgadza się na 
odśnieżanie miejsc postojowych. Wszyscy mieszkańcy to przyjęli do wiadomości. 
Pani Weronika Chmielowiec – Miejsca postojowe to są części wspólne czy należą 
do poszczególnych mieszkańców? Trzeba by było aktem notarialnym przyjąć  miejsca 
wspólne? 

Pan Łukasz Franiak – Niektóre miejsca są postojowe prywatne, ale większość to 
wspólne, należące do wspólnoty. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 20 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 osób, przy 3 głosach przeciwnych i 2 głosach 
wstrzymujących się  Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXXVI/113/2017 z dnia 29 
listopada 2017 r. w sprawie wyrażenia zgody na nabycie przez Gminę Pruszcz 
Gdański własności nieruchomości gruntowych położonych na terenie osiedla 
Zakątek Juszkowo w msc. Juszkowo; 
 

Sesję opuścili radni: Magdalena Migowska, Karol Karc, Jan Pawul. 

   
 

4. przyjęcia Programu Współpracy na rok 2018 Gminy Pruszcz Gdański z 
organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami określonymi w art. 3 ust. 3 
ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie 
Projekt uchwały został wyświetlony na rzutniku. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Proszę o opinię Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu, Zdrowia i Opieki Społecznej. 
Pani Ewa Romik – Komisja na posiedzeniu zapoznała się z programem i wnosi 
zmianę. W par 8 pkt. 1 jest napisane: gmina planuje na realizację programu 
przeznaczyć w 2018 roku środki w wysokości 185 tyś zł. Komisja proponuje rozbicie 
tych pieniędzy w sposób następujący: na specjalistyczne usługi  opiekuńcze dla osób 
z zaburzeniami psychicznymi, dostosowanie do szczególnych potrzeb wynikających z 
rodzaju schorzenia autyzm 165 tyś. ze środków dotacji celowej, a 20 tyś. na 
upowszechnianie kultury fizycznej i sportu lub na inne zadania określone w programie. 
Te 20 tyś. jest zaproponowane dla seniorów na zajęcia ruchowe w terenie. Nie udało 
się tego zrobić w 2017 roku, może uda się w 2018 roku, a jeżeli nie to chcemy żeby te 
20 tyś. na inne formy upowszechniania kultury fizycznej były spożytkowane.  Taki 
proponujemy zapis. 
Robert Dargiewcz – Proszę zwrócić uwagę, że zgodnie z ustawą o wolontariacie 
roczny program  współpracy ma określać wysokość środków planowanych na 
realizację programu. Program rocznej współpracy z organizacjami nie powinien 
zawierać planu finansowego, na co jakie środki mają być w jakiej wysokości 



przeznaczone na konkretne zadania. Te wysokości środków określone powinny być w 
budżecie. W projekcie budżetu mamy konkretne pozycje w załączniku nr 7 do uchwały 
budżetowej: dotacje celowe i podmiotowe udzielane są przez gminę. Jest to tam też 
rozbite na dotację dla jednostek spoza sektora finansów publicznych czyli dla 
organizacji pozarządowych. W tym miejscu wskazujemy konkretne wysokości, na jakie 
zadania będą przeznaczone dotacje celowe w związku z tym ja nie widzę potrzeby, 
żeby powielać też zapis w programie współpracy.   Jest konkretne wskazanie, że ten 
program nie określa planu finansowego tylko ogólnie ma wskazać wysokość środków 
planowanych do realizacji programu jest to art. 5a ust. 4 pkt. 8. 
Pani Krystyna Białek – Chodzi o to, że ludzie nas pytają . Nie czytają budżetu tylko 
program. Jak przeczytają, że 185 tyś. jest to dużo pieniędzy, więc trzeba coś zrobić. 
My wiemy, że te pieniądze są już przeznaczone. Zamysł nasz był taki, że jak konkretnie 
napiszemy na co te pieniądze są, to nie będzie takich złudnych wyobrażeń. 
Pan Zygmunt Zalewski – W kwestii formalnej, proszę poprawić par. 8.1. Kropkę 
powinno się skreślić. Nic więcej nie wymieniamy w tym paragrafie. 
Pan Janusz Sampolski – Mam pytanie do pana mecenasa. Proszę powiedzieć 
ostatecznie, ten nasz wniosek nie powinien się znaleźć w dzisiejszej uchwale czy może 
się znaleźć mimo, że ten zapis w uchwale budżetowej jest? 

Pan Robert Dargiewicz – Przedstawiłem swoją opinię . Jest to państwa wniosek i 
powinien być w mojej ocenie, jeżeli nie zostanie przez komisję cofnięty, to powinien 
być głosowany. Jednak w mojej ocenie jest to zbędny zapis, ponieważ jeżeli będziemy 
zmieniać budżet to będziemy musieli też pamiętać o tym, żeby dokonać zmiany 
również w programie. Uważam, że jest to wpis za daleko idący, zawierający tak 
naprawdę plan finansowy. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Czy jeszcze ktoś chciałby zabrać 
głos. Jeżeli nie to zgodnie z sugestia przegłosujmy ten wniosek wniesiony przez 
komisje o podział środków. 
Skarbnik Gminy Mirosława Lica – Panie, które przygotowywały tą uchwałę przyjęły 
do kwoty 185 tyś. wartość dotacji, która na datę przygotowywania tej uchwały na ten 
rok mamy taką dotacje na dzieci autystyczne. Jednak na przyszły rok mamy 95 tyś 
zaplanowane, bo taką dostałam informację, ale potem kilkakrotnie w ciągu roku Urząd 
Wojewódzki tą dotację zwiększa. Na koniec przyszłego roku również dojdziemy do tej 
kwoty stu kilkudziesięciu tysięcy. 
Pan Karol Kardasiński – Jeżeli przyjmiemy ten zapis kwotowy, a tych środków nie 
mamy, bo one zostaną dopiero zwiększone to tym bardziej jest chyba niezasadne. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Czy komisja wycofuje swój wniosek 
czy będziemy go głosować? 

Pan Krzysztof Paśko – Proponuję minutę przerwy, żeby komisja się zebrała, żeby 
teraz nie było, że sama przewodnicząca ma podjąć decyzję. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski– Dobrze, ogłaszam krótką przerwę. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Proszę Panią Przewodnicząca o 
stanowisko w sprawie. 
Pani Ewa Romik – Po dyskusji, postanowiliśmy jednogłośnie wycofać wniosek. 
 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 17 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 17 osób,  Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXXVI/114/2017 z 
dnia 29 listopada 2017 r. w sprawie przyjęcia Programu Współpracy na rok 2018 
Gminy Pruszcz Gdański z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami 
określonymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o 



wolontariacie. 
 

Na sesję wrócili radni: Karol Karc i Jan Pawul. 
 
5. Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
na rok 2018 
Projekt uchwały został wyświetlony na rzutniku. 
Komisja Działalności Gospodarczej, Rozwoju Gminy i Budżetu opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 

Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Nie zgłoszono. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 19 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 19 osób,  Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXXVI/115/2017 z 
dnia 29 listopada 2017 r. w sprawie Gminnego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na rok 2018. 
 
6. Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na rok 2018 
Projekt uchwały został wyświetlony na rzutniku. 
Komisja Działalności Gospodarczej, Rozwoju Gminy i Budżetu opiniuje projekt 
uchwały pozytywnie. 

Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Pan Karol Kardasiński – Kto jest na dzień dzisiejszy członkiem komisji, oprócz pana 
przewodniczącego? 

Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Członkami GKRPA są: Małgorzata 
Kujawska – przedstawiciel Policji, Pani Katarzyna Mąkinia – wicedyrektor szkoły  w 
Borkowie, Dorota Gierada – pracownik GOPS-u, Leszek Nawrot- lekarz, Joanna 
Zarzycka – psycholog, Tomasz Grabowski – Komendant Straży Gminnej. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 19 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 19 osób,  Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXXVI/116/2017 z 
dnia 29 listopada 2017 r. w sprawie Gminnego Programu Przeciwdziałania 
Narkomanii na rok 2018 

7. wzniesienie pomnika w formie obelisku z tablicą memoratywną 

Projekt uchwały został wyświetlony na rzutniku. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Przedstawiliśmy państwu projekt uchwały z 
treścią tablic, ale wczoraj przyszła jeszcze informacja z IPN-u z Warszawy, który prosi 
o wprowadzenie jeszcze w samej treści: pamięci 11 tyś więźniów niemieckiego obozu 
koncentracyjnego Stutthof przechodzącego przez Juszkowo w styczniu 1945 roku. 
Trzeba dopisać „ w styczniu 1945 roku”.  Dotyczy to Juszkowa i Starszyna. Reszta 
napisu bez zmian. W obu uchwałach. 
Pan Janusz Sampolski – Czy jest gdzieś dostępna lista osób? rozumiem, że może 
nie być pełnej grupy, ale może jakieś informacje szczątkowe, z imienia i nazwiska jacy 
to byli więźniowie. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Jak pan zauważył, część informacji jest 
dostępnych w muzeum. Nie są one kompletne. Natomiast na odsłonięciu będziecie 
mieli państwo okazję posłuchać osób, które były świadkami tych wydarzeń. Są to 
osoby już nieliczne. Nie wszystkie osoby są znane z imienia i nazwiska, ale większość 
tak. 
Pani Krystyna Białek – Chciałam powiedzieć, że mąż mojej teściowej był właśnie 
uczestnikiem marszu. Opowiadał, że Niemcy wypisali wszystkich ze swojego obozu i 



jak miesiąc czasu szli, to jak trafili do nowego obozu, to tam ich od nowa zapisali. 
Nawet przy odszkodowaniach za pobyt w obozach tego miesiąca nie uwzględniono 
im, bo oni nie byli nigdzie zarejestrowani. Nie jest do stwierdzenia kto i jak umarł, bo 
tam ich wypisali, miesiąc czasu ich nie było, a tu po miesiącu zapisali. 
Pan Zygmunt Zalewski – Wydaje mi się, że bardziej po polsku byłoby zamiast słowa 
przechodzącym byłoby przechodzących. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Na temat napisu  były prowadzone rozmowy 
z IPN-em w Gdańsku i Warszawie. Jest to formuła, którą ustalił IPN w Warszawie. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 19 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 19 osób,  Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXXVI/117/2017 z 
dnia 29 listopada 2017 r. w sprawie wzniesienie pomnika w formie obelisku z 
tablicą memoratywną. 
8. wzniesienie pomnika w formie obelisku z tablicą memoratywną 

Projekt uchwały został wyświetlony na rzutniku. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Pani Weronika Chmielowiec – Faktycznie jest tu błąd gramatyczny, może warto by 
było zwrócić uwagę. Może lepiej skonsultować, zanim wywiesimy tą tablicę, żeby ktoś 
nie sfotografował i powiedział, że nie potrafimy po polsku skonstruować zdania. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – Interwencje podejmowało kilka osób, żeby 
uzyskać odpowiedź z Warszawy na ten króciutki tekst. Oczywiście zadzwonimy i 
porozmawiamy jeszcze, może telefonicznie się uda.   
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 19 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 19 osób,  Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXXVI/118/2017 z 
dnia 29 listopada 2017 r. w sprawie wzniesienie pomnika w formie obelisku z 
tablicą memoratywną. 
9. zmiany uchwały budżetowej 
Projekt uchwały został wyświetlony na rzutniku. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski – Otwieram dyskusję. 
Nie zgłoszono. 
W wyniku głosowania (w głosowaniu wzięło udział 19 radnych) za przyjęciem 
uchwały głosowało 19 osób,  Rada Gminy podjęła Uchwałę nr XXXVI/119/2017 z 
dnia 29 listopada 2017 r. w sprawie zmiany uchwały budżetowej. 
 
 

VII. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania. 
Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak – część wypowiedzi nie nagrała się z powodu 
wyłączonego mikrofonu… 

Pani Chmielowiec – na mapie określimy dokładnie ten zakres, o którym pani mówi, 
skontaktujemy się z miastem Gdańskiem. 
Pani Białek – proszę państwa, uchwała związana z powołaniem społecznej komisji to 
była inicjatywa wójta, żeby  taka komisja powstała. Nie ma obligatoryjnego obowiązku, 
żeby funkcjonowała. Intencją powstania było to, żeby stała się ciałem wspierającym 
podejmowane decyzje wójta oraz prace pracownika, który zajmuje się mieszkaniami 
socjalnymi, komunalnymi. Jest zapisane, że wójt wskazuje członkostwo w komisji 
spośród osób oddelegowanych przez komisję rady. Domyślam się, że chodzi o byłego 
radnego X, który od wielu lat mieszkał na terenie naszej gminy, działa nadal na terenie 
naszej gminy. Intencją też było, żeby niekoniecznie komisja składała się wyłącznie  z 
państwa radnych. Warto, żeby ktoś miał na to spojrzenie trochę z boku.  Jeśli uznacie, 
że przewodniczenie przez byłego pana radnego jest nie właściwe, przynosi złe efekty 
lub państwa zdaniem tak być nie powinno czekam na propozycję. Jest to uprawnienie 



komisji rad, żeby ewentualnie o takie zmiany zawnioskować. 
Pan Adam Myśliński – wody spływające z pól. Niestety wiemy o tym. Problem się 
nasila. W tym roku sytuacja jest jeśli chodzi o opady jest wyjątkowa. To co się dzieje w 
tej chwili to przekracza nasze wyobrażenie. Usytuowanie tych pól w miejscu, o którym 
pan mówi, jest dużo wyższe od położonej drogi. Jedyną rzeczą, którą możemy zrobić 
to rozmawiać z właścicielem pól, żeby w czasie orania  skiby nie były w pionie tylko w 
poziomie. Może to zatrzymać odrobinę spływającą wodę. Natomiast bardzo trudno 
wyobrazić sobie zbudowanie systemów, która przejmie taką ilość wód. Będziemy na 
ten temat dalej dyskutować spróbujemy podjąć działania, które poprawią sytuację.  
Jeśli chodzi o oznakowanie, żeby je zmienić, musimy stworzyć dokument, który jest  
opiniowany przez komisję bezpieczeństwa, przez policję i Starostwo Powiatowe. To 
nie jest tylko postawienie znaku, ale to już trwa panie radny. Trzecia rzecz – wjazd do 
szkoły  w Wojanowie. Dostaliśmy od firmy POLHOZ kawałek działki, która pozwoliła 
nam na urządzenie parkingu. Okazało się, że parking jest zalewany przez wodę. Nie 
ma gdzie odprowadzić tej wody. Jesteśmy po spotkaniu z prezesem POLHOZU. Pan 
Prezes zadeklarował, że oddadzą nam jeszcze dwukrotność tej działki, co pozwoli nam 
na wykopanie rowu odwadniającego dla fragmentu przez nas utwardzonego. Liczymy 
na to, że to lada moment się wydarzy i wtedy będziemy mogli zrobić odpowiednie 
odwodnienie. 
Pan Feliksiak – dewastowane przystanki. Przykre jest to, że z taką rzeczywistością się 
spotykamy. Będziemy robili remonty w  przyszłym roku. Natomiast jeśli chodzi o 
monitoring – mamy obecnie 120 przystanków na terenie gminy, gdybyśmy chcieli 
zbudować monitoring tych wszystkich przystanków, to nie da to żadnego efektu, 
ponieważ na ogół osoby dewastujące zarzucają kaptur na głowę i przystanek 
dewastują. Tylko i wyłącznie edukacja i mówienie ile pieniędzy wyrzucamy w błoto, 
żeby zapewnić ludziom godziwe czekanie na środki komunikacji. 
Sprawa łabędza – jeśli wczoraj popołudniu pan sołtys zgłaszał problem, to trudno, żeby 
już dzisiaj łabędzia nie było. Procedura jest taka: gmina jest zobowiązana do zajęcia 
się wszelkimi dzikimi zwierzętami, mamy podpisaną umowę z weterynarzem, jesteśmy 
po przetargu na sterylizacje, na zajęcie się dzikimi zwierzętami.  Jak trafia do nas 
sygnał, że jest taki problem my to zgłaszamy do weterynarza. W zależności od 
wydarzenia weterynarz musi zastosować specjalne środki, zapewnić pojazd i zabiera 
zwierze. Takie działanie jest dosyć szybko podejmowane, ale potrzebujemy jednak 
kilka godzin, żeby móc też procedurę wdrożyć. Podejrzewam, że ten łabędź pewnie 
już dzisiaj jest zabrany,a jeżeli nie to lada moment będzie. 
Pan Sołtys Laskowski – walczymy z tą firma wiele lat. W tym roku zainteresowaliśmy 
WIOŚ i były na terenie tej firmy dokonywane odkrywki. Czekamy na protokół, bo 
jeszcze go nie dostaliśmy. Jestem zdziwiona, bo to długo już trwa. Proszę pana,  jeżeli 
w sobotę będzie sytuacja, że coś jest palone proszę o telefon do mnie. Ma pan do 
mnie numer telefonu komórkowego. Zawiadomię natychmiast straż gminną. Nie jest 
tak, że my jesteśmy kompletnie bezradni. Jednak nie widzimy co się dzieje np. w 
sobotę w Rekcinie. Widzicie coś niepokojącego to zadzwońcie, będziemy podejmowali 
działanie. 
Pan Janusz Sampolski – oczywiście, ustalimy termin spotkania. 
Mieliśmy bardzo ładną uroczystość – 25-lecie Gminnego Towarzystwa Sportowego. 
Dziękuję tym wszystkim, którzy uczestniczyli. Organizatorzy, a przede wszystkim pan 
prezes Janusz Sampolski włożyli bardzo dużo  wysiłku i pracy, żeby to wszystko 
przygotować. Została wydana książka o 25-leciu. Padły piękne słowa na temat Pana 
X, który był inicjatorem tej znakomitej formy propagowania sportu. Doczekaliśmy się 
wielu świetnych sekcji, pięknych obiektów sportowych. Myślę, że warto co jakiś czas 



powiedzieć o tych naszych sukcesach. Było też podkreślane, że każdy wójt i rady 
gminy przez 25 lat bardzo mocno wspierały usportowienie dzieci, młodzieży i osób 
dorosłych na terenie naszej gminy. 
Od jakiegoś czasu zapowiadała wizytę u nas gmina Niemce spod Lublina. Było sporo 
perturbacji z ustaleniem terminu. Otrzymaliśmy informację, że goście przyjeżdżają 1 
grudnia w piątek i będą u nas w sobotę i niedzielę.  Nasi goście zatrzymają się w hotelu 
w Bystrej. Chcieliby bardzo poznać naszą gminę, dlatego w jeden dzień tj w sobotę 
będziemy gościli pana wójta z pracownikami urzędu, z dyrektorami szkół, radnymi, 
sołtysami. Przyjeżdża 40 osób. Serdecznie zapraszamy na to spotkanie. Ogromną 
pomoc w zorganizowaniu tego pobytu wykazuje Stowarzyszenie Sołtysów. Przebieg 
spotkania: w sobotę 2 grudnia o godz. 9:00 spotykamy się z naszymi gośćmi w ośrodku 
kultury. Ok. godz. 10:50 będziemy w Straszynie. Mamy załatwione zwiedzanie 
elektrowni wodnej, potem chcemy pokazać Mediatekę. Następnie przejeżdżamy do 
Łęgowa, ksiądz proboszcz pokaże Sanktuarium Pojednania. Następnie o godz. 13:45 
jesteśmy w Lędowie. Nasi goście będą zwiedzali  Skansen Maszyn Rolniczych. 
Chcemy pokazać Ochotniczą Straż Pożarną w Wiślinie. Opowiedzieć trochę o 
Żuławach i menonitach. Potem pokazujemy im dom podcieniowy w Trutnowy. O godz. 
18:00 spotkanie w Bogatce w świetlicy. Jeżeli Państwo macie ochotę to bardzo 
serdecznie zapraszamy. 
 
VIII. Wolne wnioski. 
Pan Adam Myśliński – Chciałbym wrócić do tematu wód opadowych. Chciałbym 
zwrócić uwagę na fakt, że ten problem nasilił się. Pojawił się w momencie kiedy Energa 
przenosiła transformator i wjechała w  wąwóz, który jest tam na starej drodze pomiędzy 
Będzieszynem, a Borzęcinem. Wykonywała tam pracę polegające na osadowieniu 
nowych  słupów, na które był przenoszony transformator. Być może, takie jest 
podejrzenie mieszkańców i moje, że zostały tam naruszone dreny, ponieważ wyraźnie 
ten problem się nasilił po tej inwestycji. My się ratujemy w ten sposób, że ustawiamy 
taką prowizoryczną zaporę z worków z piaskiem  w poprzek drogi tamując ruch na tej 
drodze i kierujemy tą wodę do parku przez plac zabaw, co też nie jest dobrym 
rozwiązaniem, w tym momencie plac zabaw jest zamknięty. Proszę jeszcze raz o 
spotkanie w tym temacie i interwencję. Woda zalewa podwórka. Wpływała już do 
garaży. Jest obawa, że dojdzie do domów. Ilość tej wody jest coraz większa. Jeszcze 
nigdy nie obserwowaliśmy, że tej wody tak dużo spływa i tak daleko w dół wioski 
dociera w takiej ilości. 
Pani Krystyna Biaek – Na Spotkanie z gośćmi  będzie przygotowany jakiś autobus? 

Pani Wójt Magdalena Kołodziejczak- Nasi goście przyjeżdżają autobusem, a potem 
jeśli chcielibyście przyjechać to część osób może się zmieści do autobusu. Jednak 
zapraszamy  własnymi środkami komunikacji. Wiecie, że kilka razy organizowaliśmy 
transport, objazd gminy, angażowaliśmy busy, a potem jechało 5-6 osób, dlatego nie 
ukrywam, że szkoda trochę pieniędzy. 
 Przygotowujemy przetargi na przyszły rok – uprzejma prośba, jeżeli komisja 
budżetowa zaopiniuje projekt budżetu to wstępnie planujemy sesję budżetową na 14 
grudnia. Czekamy tylko na opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej. Wiemy, że RIO 
już nad naszym budżetem pracuje. Pośpiech w tym roku bierze się stad, że mamy już 
przygotowanych kilka przetargów. Chcemy jeszcze w tym roku zdążyć je ogłosić. 
Obawiamy się, że przyszły rok będzie rokiem niezwykle trudnym. 
Kwestia przychodni w Staszynie – po zmianie planu i po przeniesieniu trzech rodzin z 
działki, która jest położona przy ul. Jana Pawła II, jak się wjeżdża do domu 
rekolekcyjnego po lewej stronie jest działka ponad 2000 m. Ona w planie 



zagospodarowania przestrzennego, zgodnie z państwa też decyzją ,jest 
przygotowywana pod przychodnie. Przygotowujemy ogłoszenie konkursu na budowę 
i prowadzenie przychodni. Nie chcielibyśmy inwestować tak dużych pieniądzy w taki 
obiekt, oczywiście w ramach też usług z Narodowego Funduszu Zdrowia. Chcemy 
zaproponować formułę, że ogłosimy konkurs na realizację takiej inwestycji, chcemy 
zaproponować 50-letnie użytkowanie tego terenu. Po 50-ciu latach chcemy 
zaproponować, żeby ten obiekt przechodził na własność gminy. Nie chcemy tej działki 
ani sprzedawać,  ani oddawać w użytkowanie wieczyste. Chcemy, żeby ten majątek w 
postaci nieruchomości został w rękach gminy. Do rozstrzygnięcia tego konkursu 
będzie powołana komisja, do której zapraszamy, szczególnie państwa radnych ze 
Straszyna. Oczywiście jeśli ktoś z państwa też by chciał to nic nie stoi na przeszkodzie. 
Konkurs byśmy rozstrzygnęli pod warunkiem  przyjęcia przez Radę Gminy uchwały o 
przekazaniu w 50-cio letnie użytkowanie. Chcę żebyście państwo wiedzieli,  że taka 
formuła będzie zaproponowana i jeśli państwo mielibyście jakieś uwagi co do tego, to 
proszę o ich zgłoszenie,  czas nam zaczyna mocno uciekać. Trwało to dosyć długo, 
bo porządkujemy stan prawny i udziały w tej nieruchomości. W tej chwili już to 
finalizujemy. Myślę, że to jest dobre rozwiązanie. Chciałam państwa o tym uprzedzić,  
żebyście wiedzieli, że taką uchwałę pewnie pod dyskusję państwu przekażemy.  
Będzie już wówczas konkurs rozstrzygnięty. Państwo będziecie mogli poznać oferenta. 
Będziecie mogli poznać zakres usług medycznych. Myślę, że to jest korzystne dla 
gminy rozwiązanie. Czy państwo macie jeszcze jakieś spostrzeżenia tak na gorąco? 
Wcześniej już o tym wspominaliśmy. Zabieramy się do pracy, przygotowujemy ten 
konkurs, ogłaszamy, rozstrzygamy. Państwa zapraszamy do komisji.      
 

IX. Zakończenie sesji Rady Gminy. 
Przewodniczący Rady Gminy Marek Kowalski -  W wyniku wyczerpania porządku 
obrad stwierdzam, że XXXVI Sesja Rady Gminy Pruszcz Gdański VII Kadencji została 
zakończona o godz. 11:00. 
 
Protokołowała: 
Marta Nowicka 
 
Protokół został przyjęty na XXXVII Sesji Rady Gminy Pruszcz Gdański  VII kadencji w 
dniu 14 grudnia 2017 r. 
 
 
 

 
 
    


